
بحث انتقال دانشـــجویان پزشـــکی از خارج به دانشـــگاه های داخل یا 
انتقال فرزندان اعضای هیات علمی به دانشـــگاه های مطرح کشـــور را 
بایـــد موضوعـــی دانســـت که طی ســـال های اخیر به ویـــژه در ایام کرونا 
یادی در کشور به پا کرد. جالب تر اینکه بیشترین دعوا بر سر  سروصدای ز
این دانشجویان هم به خاطر تحصیل آنها در رشته های پرطرفدار پزشکی 
در دانشـــگاه های ســـطح یک بوده است. هرچند بحث انتقال فرزندان 
اعضای هیات علمی از ســـال 1401 غیرقانونی شـــد و حتی معدل سازی 
دانشـــجویان پزشـــکی خارج از کشـــور برای ادامه تحصیل در ایران هم 
تا سال 1401 ممنوع اعلام شد. بااین حال خبری در رسانه ها منتشر شد 
مبنی بر اینکه تعدادی از دانشـــجویان به صورت ابهام آمیز در دانشـــگاه 
علوم پزشـــکی شهید بهشـــتی پذیرش شده اند! خبری که مبنای آن هم 
انتشار نامه ای از بسیج دانشجویی این دانشگاه بود. هرچند این نامه 
عملا پنج روز پیش از ســـوی بســـیج دانشجویی منتشر شد، اما بازتاب 
رسانه ای آن باعث شد مسئولان دانشگاه هم وارد میدان شوند و نسبت 
به این مساله واکنش نشان دهند. معاون آموزشی دانشگاه روز گذشته 
در گفت وگو با یکی از رســـانه ها این مســـاله را تکذیب کرد و خواســـتار 
شفاف ســـازی این تشـــکل در این زمینه شد اما واقعیت این است که از 
این دست خبرها پالس منفی از وضعیت دانشگاه های علوم پزشکی به 
جامعه منتشر می کند و بحث خروجی دانشگاه ها آن هم دانشگاه های 

یرسوال می برد.  سطح یک کشور را ز

    پیگیری پذیرش ابهام آمیز دانشجویان 
از طریق مراجع قضایی

نامه بســـیج دانشـــجویی دانشـــگاه علوم پزشکی شـــهید بهشتی که به حضور 
دانشجویانی که نحوه پذیرش و قبولی آنها با ابهاماتی همراه بوده، اشاره کرده و 
در آن مسیرهای پذیرش دانشجویان خارج از لیست اعلامی سازمان سنجش را 
به مسئولان یادآور می شود. در بخشی از این نامه آمده بود: »بسیج دانشجویی 

طبـــق وظیفـــه شـــرعی و اخلاقی خود مبنی بر حراســـت از عدالت آموزشـــی و 
، بررســـی هایی در این زمینه انجام داده و  نیز پاسداشـــت نهاد علم در کشـــور
فهرستی 19نفره از دانشجویانی که پذیرش آنها در قالب هیچ یک از قوانین و 
آیین نامه های فوق توجیه پذیر نبوده و حضور آنها در دانشگاه واجد ابهامات 
قانونی می باشد، تهیه نموده است. این فهرست که شامل تمامی دانشجویان 
ابهام آمیز نیســـت، نزد بســـیج دانشـــجویی به صورت محرمانه محفوظ بوده و 
ی لازم  درصورت عدم پیگیری از سوی مسئولان دانشگاه و عدم شفاف ساز
در اذهـــان عمومـــی تـــا دو هفته آتی، به مراجع ذی صـــلاح انتظامی و قضایی 

جهت پیگیری ارائه خواهد شد.« 
نکته قابل توجه در نامه منتشرشـــده این اســـت همه مسیرهایی که دانشجو 
از طریـــق آن می توانـــد در دانشـــگاهی پذیـــرش و میهمان شـــده یـــا به عنوان 
دانشـــجویان انتقالی به تحصیل بپردازد، قید شـــده اســـت. نکته مهم دیگر 
اینکه به نظر می رســـد فضای شـــکل گرفته در ذهن اســـاتید و دانشـــجویان 
، منفی شده است؛  این دانشـــگاه، نســـبت به پذیرش دانشجویان ابهام آمیز
که در بخش دیگری از آن خطاب به مسئولان آمده است: »متاسفانه در  چرا
ســـال های اخیر همواره زمزمه هایی مبنی بر حضور دانشـــجویان غیرقانونی 
در رشـــته های پرطرف دار دانشـــگاه به گوش می رسیده است. این مساله که 
در ســـال های اخیر شـــدت یافته، ذهن اســـاتید و دانشـــجویان دغدغه مند 
را مشـــوش نمـــوده و اعتبـــار علمـــی دانشـــگاه و نظام آموزش عالی کشـــور را 

خدشه دار کرده است.« 
ن آموزشـــی این دانشـــگاه مقابـــل این نامه که خواســـتار  موضع گیـــری معـــاو
ی اســـامی از ســـوی این تشـــکل دانشـــجویی شـــده، قابل توجه  شفاف ســـاز
است. این مقام مسئول به یکی از رسانه ها گفته بود، به تمامی تشکل های 
دانشـــجویی اعـــلام شـــده اســـت کـــه مســـئولان دانشـــگاه علـــوم پزشـــکی 
شهیدبهشـــتی ایـــن آمادگـــی را دارنـــد تا تمام مـــوارد ابهام آمیـــز درخصوص 
ی کنند؛ در مقابل اما انتشار چنین نامه ای  پذیرش دانشـــجو را شفاف ســـاز
دو حالت را به افکار عمومی منتقل کند یا خبری از پاسخگویی مسئولان 
بـــه ابهامـــات ایجادشـــده در بدنه دانشـــجویی این دانشـــگاه وجود ندارد یا 
ی با آرامش روانی دانشـــجویان پزشـــکی حتی در فضای دانشگاهی هم  باز

از اهمیتی برخوردار نیســـت.

 یک تشکل دانشجویی از حضور شبهه دار 19 دانشجو در دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی خبر داده است 

 روان دانشجویان پزشکی 
بازیچه نقل و انتقالات؟

سیدحسین نصر، رئیس اسبق دانشگاه صنعتی شریف: 

دوران غرب زدگی تمام شده است 
اولین مدرسه عالی در ایران دارالفنون بود و بعد از آن دانشگاه تهران 
در 1311 شکل گرفت و دارالفنون هم به دانشکده طب این دانشگاه 
منتقل شد. این دانشگاه کاملا از مدل غربی کپی شده بود، تا جایی 
که حتی بعد از چند ســـال به جز دانشـــکده الهیات این دانشـــگاه، 
مابقـــی تـــلاش می کردند از نگاه غربی به مســـائل نگاه کنند. نکته ای 
که باید مدنظر قرار بگیرد اینکه هیچ تمدنی نمی تواند یک نهاد مهم 
فرهنگی داشته باشد که دیدگاهی مخالف تمدنش داشته باشد و اگر 
این گونه باشد، آن تمدن، یا آن دیدگاه را از بین می برد یا آن تمدن از بین 
می رود. یعنی در همین آمریکا اگر نوجوانان مثنوی و حافظ در مدارس  
بخوانند، قطعا یک تحول بزرگی در این جامعه ایجاد می شـــود. البته 
یخ، تمدن های مختلف روی یکدیگر اثر داشـــتند اما همیشـــه  در تار
تمدن ها اصالت خودشان را هم حفظ کرده اند و تمدن اسلامی نفوذ 
یادی روی غرب گذاشته و اسامی ابن سینا در دانشگاه های غرب به  ز
وفور شنیده می شود، ولی این حوزه را از دیدگاه غربی نگاه می کردند، 
در حالی که اســـاتید ما وقتی کانت را می خوانند، می خواهند از دید 
کانـــت ببیننـــد نه از دیـــدگاه ملاصدرا. یعنی امروز یک بحران بســـیار 
بزرگی است که از درون علوم جدید ایجاد شده و بسیاری از مقلدان 
گاه نیستند.  ما از لحاظ  چه ایرانی، چه مصری و چه الجزایری به آن آ
علمی، فلســـفی، عرفانی، دینی و هنری وارث تمدن بزرگی هســـتیم و 
یم اما خواب آلود نشسته ایم و نگاه  یخ بشر را دار بسیاری از بزرگان تار
می کنیـــم. یعنـــی می گوییم برویم از فـــلان فرد در بلژیک اقتباس کنیم 
گر از این خواب بیدار نشـــویم، تمام کوشـــش هایی که امروز انجام  و ا

می شـــود، باطل اســـت. اول باید به اینکه کی هســـتیم، اعتماد کنیم. 
شـــما نگاه کنید، قبل از این چه میزان هجمه به زبان فارســـی صورت 
گرفت تا رسم الخط کشور تغییر کند که خوشبختانه این اتفاق نیفتاد 
و امروز هم دیگر هرگز این گونه نخواهد شد. ما نباید در تقلید از غرب، 
بلکـــه بایـــد در اختراع و ایجاد یک مســـیر جدید در فرهنگ خودمان 
پیشـــگام باشـــیم. البتـــه بایـــد عواملی کـــه از غرب آمده را هـــم در نظر 
بگیریم. امکان تغییر شرایط دانشگاه های کشور با وجود علوم جدید 
وجود دارد اما مساله این اصلی است که ما شرقی ها نه همه مان، اما 
اکثرمـــان اعتمادبه نفس مـــان را از دســـت داده ایم در حالی که باید به 
فرهنگ مـــان افتخـــار کنیـــم و از این حالت خارج شـــویم. نگاه کنید 
امروز چند فرد ایرانی در ناســـا فعالیت می کنند، چند ایرانی هســـتند 
یاضی کار می کنند و این اعتمادبه نفس  که در بالاترین سطح حوزه ر
و البته اعتماد به تمدن خودمان بسیار مهم است. به بازگشت تمدن 
کشورمان امیدوار هستم و زمانی که بنده در دانشگاه صنعتی شریف 
یادی اساتید برجسته داشتیم اما دانشی در حوزه علوم  بودم، تعداد ز
انسانی و فلسفه نداشتیم، هرچند برخی از اساتید هم به سنت علمی 
کشـــورمان اهمیـــت می دادند و بیش از هـــر کس دیگری امید دارم که 
نسل جوان بتواند دو کار را انجام دهد. اول اینکه هرچه بیشتر اصالت 
فرهنگـــی، فکـــری، دینی و اجتماعی خـــودش را پیدا کند. امروز دیگر 
دوران غرب زدگـــی تمـــام شـــده؛ چراکه غرب در حال از هم پاشـــیدن 
است. کار دیگر اینکه جوانان با اعتمادبه نفس، فراگرفتن علوم غربی 

بعد از فراگرفتن دانش های خودمان را انجام دهند.

سعید سهراب پور، استاد دانشکده مکانیک دانشگاه صنعتی شریف:

باید فکر اساسی برای معیشت نخبگان در کشور صورت بگیرد

اولین مســـاله درباره دانشـــگاه ممتاز اســـت. این دانشـــگاه حتما باید در 
مرزهای دانش حرکت و نتیجه پیشرفت هایش را هم برای کل دنیا منعکس 
کند؛ چراکه ما امروز دنبال مرجعیت علمی هستیم. وظیفه دیگر دانشگاه 
ی انســـانی ممتاز اســـت و درنهایت باید به حل مســـائل کشور  تربیت نیرو
کمک کند. دانشـــگاه صنعتی شـــریف هم یک مشخصاتی دارد که یکی 
از آنها نظم و تربیت در کارها و دیگری هم استخدام نیروهای سرآمد بوده 
است. نکته دیگر بحث دوران دانشجویی است؛ چراکه دانشجو در زمان 
دانشـــجویی اش زندگی را فرا می گیرد و ما باید فعالیت های مختلفی در 
دانشگاه داشته باشیم. درباره بحث مهاجرت از دانشگاه صنعتی شریف 
یم و طی سال های اخیر  هم باید بگویم که ما امروز 470 هیات علمی دار

تعداد کمی از آنها که حدود 30 نفر می شوند، مهاجرت کردند اما این رقم 
در مقابـــل 470 عـــددی نیســـت. البته افرادی که بـــرای تحصیل می روند، 
گر بعد از فارغ التحصیلی بازنگشتند، آن را  جزء مهاجران نیستند بلکه ا

باید مهاجرت حساب کرد. 
یکی از مســـائل بحث شـــرایط اقتصادی اســـت. به رئیس جمهور هم در 
گر امروز ما از بهترین دانشگاه های دنیا کسی  جلسه ای گفتم می دانید ا
یف استخدام کنیم، حقوقش 17 میلیون تومان است؟ اصلا این  را در شر
را باور می کنید؟ بنده از یکی از رانندگان بنیاد ملی نخبگان حقوقش را 
یافت می کند. در این شرایط باید  پرسیدم که گفت 17 میلیون تومان در
فکر اساســـی برای حقوق اعضای هیات علمی کرد. هرچند که شـــاید 

بگوینـــد وزارت علـــوم نمی توانـــد برای 50 تا 60 هـــزار عضو هیات علمی 
ی نخبگان اســـت و باید برای  کید بنده رو حقـــوق را دوبرابـــر کند امـــا تا
آنها فکری کرد. امروز مهم ترین دغدغه آنها مســـکن اســـت. نکته دیگر 
اینکه دانشـــگاه درآمدهای محدودی دارد که به همان میان خرج دارد 
که  یادی ندارد؛ چرا و می تواند چند پایه به این اســـاتید بدهد اما تاثیر ز
وقتی فردی به شهر تهران می رسد و می خواهد زندگی کند، عملا با 17 
میلیون تومان غیرممکن اســـت. حالا برخی از دانشـــکده ها درآمدهای 
خاص بیشتری دارند که می توانند کمک هایی هم به اساتید کنند. امروز 
یم که حقوق های  یک دانشگاه خصوصی وابسته به یکی از بانک ها دار
، سه استاد ما به همین دانشگاه رفتند و دولت باید  بالا هم می دهد و دو

گر می خواهیم پیشرفت هایی که تا امروز  برای این مهم فکر اساسی کند. ا
که  داشـــتیم را حفظ کنیم باید به نخبگان نگاه ویژه داشـــته باشیم؛ چرا
آنها باعث تحولات بزرگ در کشـــور می شـــوند. ما امروز بهترین اســـاتید 
یف آورده و کمیته جذب و استخدام ما به  را در دانشـــگاه صنعتی شـــر
اصطلاح مو را از ماســـت می کشـــد. البته دانشـــجو باید بر حوزه آموزش 
آنها قضاوت کند. پژوهش هایشـــان هم به صورت مقاله، چاپ کتاب، 
ی از شـــرکت های این حوزه  ... بوده و بســـیار شـــرکت های دانش بنیان و
یف برمی گردد. این شرکت ها هم کارهای مهمی  سرچشمه شـــان به شـــر
انجـــام می دهنـــد کـــه دنیا فکر نمی کـــرد ایران بتوانـــد آن را انجام دهد و 

امروز هم همین مســـیر ادامه دارد. 

کبر صالحی، استاد دانشکده مهندسی انرژی دانشگاه صنعتی شریف:  علی ا

صنایع برای رفع مشکلات باید به دانشگاه  مراجعه کنند
گر  دربـــاره اینکـــه می گویند مقاله بنویســـیم یا ننویســـیم، باید گفت ا
مقاله ای مبنای علمی ندارد، طبیعتا ارزش ندارد اما وقتی مقاله ای 
اســـت که در مرزهای دانش بوده و در بهترین مجلات دنیا منتشـــر 
ی  می شود، چرا نباید آن را ننویسیم؟ نکته دیگر اینکه ما امروز کشور
ی به حدی پیشرفته باشیم که تنه به تنه  نیستیم که از لحاظ فناور
گر می خواهیم رفع نیاز  کشـــورهای پیشرفته بزنیم. در این وضعیت ا
داخـــل را انجـــام دهیم، باید مانند 50 ســـال پیـــش عمل کنیم. مثلا 
ببینیـــم فـــلان کارخانـــه یک مشـــکلی دارد و آن را حل کنیم. در این 
وضعیت حالا بگوییم چرا دانشگاه مشکل کارخانه را حل نمی کند؟ 
اصلا مشـــکل آن کارخانه مشـــکلی نیســـت که یک استاد دانشگاه 
که خود کارخانه به سراغ حل مشکلش  بخواهد آن را حل کند؛ چرا
نمـــی رود، در حالـــی که باید تقاضا به ســـمت دانشـــگاه بیاید. نگاه 
یضی وجود  کنید پزشـــک که در خیابان راه نمی افتد و بگوید آیا مر
گر فردی بیمار اســـت او به ســـراغ  دارد که او را معالجه کند؟ قطعا ا
گر صنایع هم مشـــکل دارند به دانشـــگاه مراجعه  پزشـــک می رود. ا
کننـــد، نه اینکه دانشـــگاه به ســـراغ آنها برود، ولـــی این کار برای آنها 
که شـــرایط اقتصادی به گونه ای است که برای  به صرفه نیســـت؛ چرا
همـــه حوزه هـــا یارانـــه می دهیم. این کار باعث شـــده تـــا اصلا برای 
صنعـــت به صرفـــه نباشـــد کـــه بخواهد مشـــکلش را حـــل کند بلکه 
ترجیـــح می دهـــد برود یک دســـتگاه صنعتی را از خـــارج وارد کند. 
اینکه بگوییم دانشـــگاه باید به ســـراغ صنعت برود حرف نادرســـتی 
ی ایـــن مباحث خلط مبحث  یم رو اســـت. همچنیـــن نبایـــد بگذار

شـــود و در مقابـــل هم بگوییم که نبایـــد مقاله تولید کنیم، اصلا این 
چه حرف نادرســـتی است که مطرح می شود؟ 

البتـــه عده ای هم هســـتند کـــه کمی این مســـاله را پیچیده کرده اند. 
عده ای می گویند مثلا هزار مقاله داشته اند و این سوال ایجاد می شود 
که او هر یک ســـاعت یک مقاله تولید کرده اســـت. اینجا هم بحث 
یادی دارند یا  خاصی اســـت، یعنی افرادی هســـتند که دانشـــجوی ز
گر کسی مقاله ای نوشته،  یکجا سمت دارد و بقیه را تشویق می کند ا
اسم او را هم در مقاله قید کند. یک عده معدودی هستند که در همه 
یم. ما نباید  حوزه هـــا تقلـــب می کنند و مـــا باید این افراد را کنار بگذار
گر بیمار است باید به  مقاله را زیر سوال ببریم و در مقابل هم صنعت ا
سراغ دانشگاه به عنوان پزشک این حوزه برود. نکته دیگر اینکه رسالت 
یم اما  دانشگاه تولید ثروت انسانی است، یعنی ما منابع انسانی را دار
باید آن را به ثروت انسانی تبدیل کنیم. انسان هم ابعاد مختلف مادی 
و روحی دارد. یعنی یک انسان خوب زمانی می تواند اوج بگیرد که هم 
بال سالم علم و هم بال اخلاق و دین را داشته باشد. دانشگاه باید 
دانشـــجویان را به گونه ای تربیت کند که هر دو بال را داشـــته باشـــند. 
مساله دیگر اینکه دانشگاه های ما نباید مانند دانشگاه های خارجی 
ی  صرفا منفعت طلبی اقتصادی داشته باشند. در خارج بهینه ساز
ی مفهوم اقتصاد گذاشته شده و این مهم در حال سرایت  دانشگاه رو
ی صرفا محدود  کردن به کشور ما هم است ولی نباید این بهینه ساز
به این حوزه باشد. البته باید مفهوم اقتصادی وجود داشته باشد اما 

ی باشد.  ی انسان ساز ی ما باید رو بهینه ساز

معاون سیاسی بسیج دانشجویی علوم پزشکی شهید بهشتی:

اسامی نفرات در اختیار مسئولان دانشگاه قرار دارد، شفاف سازی کنید
محمدرضا حیدری، معاون سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه علوم 
پزشـــکی شهید بهشتی درباره اتفاق رخ داده در پذیرش دانشجویان 
ایـــن دانشـــگاه گفـــت: »در وهلـــه اول بایـــد بگویم که دانشـــجویان از 
چنـــد طریـــق وارد دانشـــگاه می شـــوند. اولیـــن راه لیســـتی اســـت که 
سازمان سنجش به دانشگاه ها می دهد. مسیرهای دیگر یا مربوط به 
دانشجوی بین المللی می شود یا دانشجویان انتقالی و آن دسته ای 
که در دانشـــگاه دیگر میهمان می شـــوند. البته دانشـــجویان انتقالی 
و میهمـــان هـــم ضوابطـــی را برای ورود به دانشـــگاه دارنـــد که در نامه 

منتشرشده از سوی ما به صورت خلاصه به آن اشاره کرده بودیم.« 
او ادامه داد: »هرچند انتقالی و میهمان شدن قوانین خاص خودش 
را دارد، اما برخی دانشجویان را داشته ایم که جزء انتقالی ها محسوب 
می شوند و بعضا رشته شان را هم عوض کرده اند، اما در هیچ یک از 
ایـــن چهارچوب های مشـــخص برای انتقالی قـــرار نمی گیرند، یعنی 
معمولا به این صورت است که این دانشجویان یا از سوی نمایندگان 
مجلس حمایت می شـــوند و توصیه نامه دارند یا مقامات عالی رتبه 
آنها را به رئیس دانشگاه سفارش کرده اند و به همین دلیل یا انتقالی 

می گیرند یا زمان میهمانی آنها تمدید می شود.« 
معاون سیاســـی بســـیج دانشـــجویی دانشـــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشـــتی افزود: »پیش تر و بارها مســـاله این دانشـــجویان را با رئیس، 
معـــاون آموزشـــی، مســـئولان حراســـت و مدیرکل هـــای مرتبط مطرح 
کرده ایم و خواســـتار شـــفافیت در این زمینه شـــده ایم، یعنی به آنها 
گر دانشجویی می خواهد به این دانشگاه منتقل و میهمان  گفته ایم ا
شود، نباید حرف وحدیثی داشته باشد و باید روند آن شفاف باشد. 
موضـــوع مهـــم دیگر اینکه رشـــته های مدنظر دانشـــجویان انتقال، تا 
یادی هم جزء رشته های پرطرفدار محسوب می شود که رقابت  حد ز

سنگینی برای آن وجود دارد.« 
ی بیـــان داشـــت: »بـــرای تحصیـــل در رشـــته های پرطرفـــدار  حیـــدر
یـــادی می کنند، اما در ایـــن میان عده ای  دانشـــجویان تلاش هـــای ز
هـــم هســـتند کـــه به جای تـــلاش کردن، با یـــک توصیه نامـــه وارد این 
رشـــته ها می شـــوند. البته مساله دیگر اینکه دانشـــجو برای انتقال از 
دانشـــگاه تیپ 3، فقط می تواند به دانشـــگاهی به همین ســـطح در 
وزارت بهداشت منتقل شود، اما در دانشگاهی مانند شهید بهشتی 
که سطح یک است هم شاهد هستیم که دانشجویان به آن انتقالی 

گرفته و عده ای هم انتقالی های غیرقانونی را دارند.« 
او بیان داشت: »مسئولان در دیدارهای خصوصی با ما می گویند یا 
اصلا چنین موضوعی در دانشگاه وجود ندارد یا می گویند فشارهایی 
ی به نفع  برای این کار به آنها تحمیل شـــده یا به خاطر گرفتن امتیاز
دانشگاه این کار را انجام می دهند. ما نیز بعد از اینکه مدتی پیگیر 
پذیرش ابهام آمیز 19 نفر از دانشجویان بودیم، این نامه را منتشر کردیم. 
البته تعداد آنها بیشتر از اینهاست اما چون ما به برخی مدارک آموزشی 
یم، امکان شناسایی همه آنها وجود نداشته است.«  دسترسی ندار
معاون سیاســـی بســـیج دانشـــجویی دانشـــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشـــتی با بیان اینکه مســـئولان پاســـخ محرمانه ای به این نامه داده 
بودنـــد، افـــزود: »معـــاون آموزشـــی ایـــن دانشـــگاه روز گذشـــته هم در 
مصاحبه ای خواســـتار اعلام اسامی این دانشجویان از سوی بسیج 
شـــده بود، درحالی که این اســـامی کاملا در اختیار مسئولان آموزشی 
یافت کنند.  دانشگاه وجود دارد و نیاز نیست آنها این اسامی را از ما در
ما حتی در همین نامه اعلام کرده ایم که به دنبال پاسخگویی مسئولان 
به خودمان نیستیم، بلکه آنها باید در این زمینه شفافیت سازی کنند؛ 

که عموم دانشجویان و اساتید از این مساله ناراضی هستند.«  چرا

 
موضوع ایده دانشگاه و حرکت به سمت نسل سوم و چهارم در کشور 
را بایـــد یکـــی از مباحث جدید در نظام آموزش عالی کشـــور دانســـت. 

مســـاله ای کـــه در کنـــار عـــدم نیاز کشـــور بـــه تولید مقاله و لـــزوم حرکت 
دانشـــگاه ها به ســـمت حل مسائل کشـــور و برقراری ارتباط با صنعت، 
باعث شـــده تا نگاه های جدیدی به حوزه شـــیوه تربیت نیروی انسانی 
در دانشـــگاه ها ایجـــاد شـــود. هرچند تمام 3 حـــوزه مطروحه، موافقان و 

مخالفـــان خـــود را دارد و هرکدام با عینک خود، این موضوعات را نقد و 
، استاد علوم اسلامی دانشگاه  بررســـی می کنند. اخیرا سیدحســـین نصر
واشـــنگتن و رئیس اســـبق دانشگاه صنعتی شریف ، علی اکبر صالحی، 
، استاد  استاد دانشکده مهندسی انرژی این دانشگاه و سعید سهراب پور

دانشـــکده مکانیـــک در برنامه ای تحت عنوان »حکایت شـــریف« به 
یل گذاری دانشگاه ها، سهم مقاله نویسی  سوالات مرتبط با لزوم تغییر ر
در دنیای امروز و چگونگی تربیت نیروی انسانی در وضعیت امروز پاسخ 

دادند. در ادامه گزیده ای از این نشست آورده شده است.

»فرهیختگان« از نشست »حکمرانی شریف« گزارش می دهد

سهم دانشگاه ها در رفع چالش های کشور چگونه تعریف می شود؟
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